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 Bemærkninger Høringspart Indarbejdet Begrundelse 

1 GE kan fuldt ud tilslutte sig de 

overordnede intentioner om at 

øge kvaliteten af folkeskolen 

GE Nej Tilslutning til forslaget 

1.1 Der er ingen tvivl om, at et 

fælles forældreråd vil kunne få 

sat forhold på dagsordenen, 

som ikke kommer frem i dag. 

GE Nej Tilslutning til forslaget 

1.2 Det fremgår ikke klart af 

forslaget eller 

bemærkningerne, om der er 

foretaget en afvejning af, om 

de 2 mio. kr., som det koster 

årligt, ville kunne bruges på 

andre forhold, der vil give en 

endnu større effekt for 

kvaliteten i folkeskolen. 

Eksempelvis kunne midlerne 

anvendes på lederudvikling, 

hvor der bekendt er nogle store 

udfordringer. Det bør derfor 

fremgå af bemærkningerne, 

hvorfor netop dette forslag 

giver den største gevinst for 

folkeskolen. 

GE Nej Forslagets overordnede 

målsætning om udvikling 

af folkeskolens kvalitet 

gennem etablering af et 

organ for forældrene er 

udtryk for en politisk 

prioritering. Det er 

Naalakkersuisuts 

vurdering, at et nationalt 

forældreråd er helt 

væsentligt i forhold til at 

højne kvaliteten af 

folkeskoleområdet. Det 

skal endvidere bemærkes, 

at forældrerådets opgaver 

også vil omfatte 

holdninger vedrørende 

ledelsesspørgsmål, 

ligesom der fortsat 

arbejdes på en særskilt 

indsats i forhold til 

spørgsmålet om 
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ledelsesudviklingen. 

1.3 Der bør i den danske udgave 

stå ”for” i stedet for ”om” i 

”Nationalt forældreråd for 

folkeskolen”, 

GE Ja Den danske tekst er nu 

blevet tilrettet. 

2 Finansieringen fremgår ikke af 

forslaget. I lovforslaget 

fremgår det, at udgifter vil 

være på 2,0 mio. kr. i årene, 

hvor der ikke er valg, og 2,7 

mio. kr., hvor der er valg. 

 

Det meddeles, at finansieringen 

vil komme fra kontoen 

40.01.08. Det vil være godt at 

skrive ind i 

tekstbemærkningerne til 

forslag til finanslov for 

finanslov for 2017. 

AN Nej Bemærkningen må 

omhandle 

finanslovsteksten. Det skal 

hertil anføres, at udgifterne 

agtes afholdt inden for 

eget ressortområde, hvilket 

også fremgår af forslagets 

bemærkninger.  

3 Kommunen støtter initiativet 

vedrørende etablering af 

nationalt forældreråd for 

folkeskolen og mener, at det er 

et godt initiativ i 

bestræbelserne på at højne 

kvaliteten i folkeskolen.  

Kommune 

Kujalleq 

Nej Tilslutning til forslaget 

4 Vi støtter generelt forslag, der 

styrker folkeskolen.  

GU-Aasiaat Nej Tilslutning til forslaget 

5 Det er prisværdigt, at der skal 

etableres et nationalt 

forældreråd. Især hvis arbejdet 

i forældrerådet som med 

børnetalsmanden kan være 

med til at skabe 

opmærksomhed omkring børns 

vilkår, og i dette tilfælde, hvor 

forældreansvar og et styrket 

samarbejde mellem skole og 

hjem kan forbedres. 

Ilisimatu-

sarfik 

Nej Forældrerådets opgaver 

knytter sig først og 

fremmest til 

folkeskoleområdet, 

hvorimod 

Børnetalsmanden har til 

opgave generelt at sikre og 

fremme børn og unges 

interesser i samfundet med 

udgangspunkt i FN’s 

Børnekonvention.  

5.1 Driften af skolen er et Ilisimatu- Nej Det er korrekt, at 
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kommunalt anliggende og det 

nationale forældreråd skal 

nedsættes af Naalakkersuisut. 

sarfik folkeskolen er et 

kommunalt anliggende, 

men det har været helt 

centralt for etableringen af 

forældrerådet, at der skal 

være tale om et uafhængigt 

organ. Derfor foreslås det, 

at medlemmerne vælges 

ved direkte valg af 

personer, der har 

forældremyndighed eller 

plejetilladelse til børn i 

folkeskolen uden 

involvering af hverken 

Naalakkersuisut eller 

kommunalbestyrelserne i 

forhold til, hvem der skal 

udpeges til rådet. 

5.2 Det ville være en styrkelse for 

skolerne, hvis der var et 

engageret samarbejde mellem 

skole og forældre, hvor også 

det kommunale ansvar fremgår 

tydeligt. Hvilken relation og 

rolle vil forældrerådet have 

med og i det kommunale 

system.  

Ilisimatu-

sarfik 

Nej Det kommunale ansvar i 

forhold til folkeskolen har 

Inatsisartut allerede 

entydigt angivet i den 

gældende folkeskolelovs 

§§ 43 og 44. Endvidere 

reguleres det konkrete 

samarbejde mellem den 

enkelte skole og forældre 

af den gældende lovs §§ 

45-47 vedrørende 

skolebestyrelser. 

 

Forældrerådets opgaver 

tilsigter derimod at have 

landsdækkende 

rækkevidde, og er 

udtrykkeligt beskrevet i 

forslagets § 42a, stk. 2. 

Det fremgår heraf, at 

forældrerådets opgaver 

består i at afgive 
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anbefalinger med henblik 

på styrkelse af kvaliteten i 

folkeskolen, herunder i 

forhold til 

kvalitetsrapporter og at 

afgive nationale 

høringssvar samt rådgive 

og støtte de enkelte 

skolebestyrelsers arbejde. 

Herudover påhviler det 

også forældrerådet at 

deltage i 

udviklingsprojekter 

vedrørende kvaliteten i 

folkeskolen og at foretage 

vidensdeling om god 

praksis for involvering af 

forældre. 

 

Herudover er der givet 

rådet mulighed for at 

påtage sig yderligere 

opgaver inden for 

rammerne af loven.  

5.3 For at det ikke blot skal blive 

en høringspart på overordnet 

nationalt niveau (eller endnu et 

politisk niveau), men at der 

reelt bliver udført arbejde til 

gavn for skoler og forældre, 

kræves der ressourcer og 

kompetencer. Med et 

forholdsvis lille budget kan 

man frygte, at bevillingen går 

til møde og ikke til konkrete 

initiativer. 

Ilisimatu-

sarfik 

Nej Det er vurderingen, at der 

er afsat et betydeligt beløb 

med henblik på at sikre, at 

rådet kan varetage sine 

opgaver effektivt. 

 

Det fremgår i den 

forbindelse af forslagets 

bemærkninger i afsnittet 

om økonomske 

konsekvenser, at der 

opereres med et samlet 

budget i størrelsesordenen 

4.025.000 kr. i valgår og 

2.000.000 kr. uden for 

valgår. 



 

 5 

.  

 

Disse beløb omfatter 

aflønning af rådets 

formand samt honorar til 

øvrige rådsmedlemmer. 

Beregningerne er foretaget 

med udgangspunkt i et 

muligt honorar på kr. 

50.000 for de 7 

medlemmer af rådet, som 

ikke er formand, ligesom 

der er regnet med en løn 

på kr. 600.000 til 

formanden. 

 

Herudover forudsættes der 

en årlig bevilling, som 

sikrer rådet mulighed for 

at gennemføre rejser, 

møder, undersøgelser og 

sekretariatsbistand. 

Størrelsen af denne 

omkostning vil årligt 

skulle fastsættes på 

finansloven, men anslås at 

skulle være mindst 1 mio. 

kr. Derfor må det lægges 

til grund, at de angivne 

ressourcer må anses for 

fuldt ud tilstrækkelige i 

forhold til en 

tilfredsstillende 

opgavevaretagelse.  

6 IMAK støtter oprettelsen af et 

sådant forældreråd. 

IMAK Nej Tilslutning til forslaget 

6.1 Der savnes en kobling til de 

eksisterende skolebestyrelser. 

Forældreindflydelsen vil blive 

på 2 parallelle spor uden 

IMAK Nej Det er helt centralt for 

forældrerådet, at det 

organisatorisk skal være 

uafhængigt også i forhold 



 

 6 

sikring af det nødvendige 

samarbejde.  

til andre lokale enheder, 

som er tilknyttet de enkelte 

skoler. Hensigten hermed 

er at styrke rådets 

uafhængige 

landsdækkende status. Det 

fremgår imidlertid også af 

forslaget, at rådets opgave 

også kan omhandle 

skolebestyrelserne i 

forhold til at rådgive og 

støtte de enkelte 

skolebestyrelsers arbejde. 

Dette må imidlertid ikke 

berøre rådets 

institutionelle 

uafhængighed. 

6.2 Måden repræsentanterne 

vælges på sikrer ikke et råd, 

der er repræsentativt for 

sammensætningen af 

skoleleverne, idet 

bygdeskoleelever vil 

bliveoverrepræsenteret. Det 

samme vil gælde f.eks. 

forældre i de 2 mindste 

kommuner.  

 

Derfor foreslås det, at 

medlemmerne vælges blandt 

formændene af 

skolebestyrelserne på en sådan 

måde, at sammensætningen 

bliver repræsentativ. Dette vil 

også sikre samarbejde med de 

eksisterende skolebestyrelser, 

ligesom det vil være mere 

attraktivt at blive valgt til 

skolebestyrelserne, hvorved 

den lokale forældreinvolvering 

IMAK Nej Sammensætningen af rådet 

i forhold til fordeling 

mellem større og mindre 

skoler er fastsat på 

baggrund af drøftelser 

herom med kommunerne, 

som har vurderet, at den 

foreslåede model er mest 

hensigtsmæssigt også i 

forhold til en 

tilfredsstillende 

repræsentation for så vidt 

angår skoletyper. 

 

Såfremt rådets medlemmer 

skal vælges blandt 

skolebestyrelsesmed-

lemmerne, vil dette 

risikere at underminere 

rådets institutionelle 

uafhængighed, idet rådet 

derved organisatorisk 

kobles til eksisterende 
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kan blive styrket. lokale enheder. 

6.3 Med den foreslåede honorering 

af formanden må det forventes, 

at formandsjobbet er et 

heltidsjob. Dette kan betyde, at 

nogle ressourcestærke forældre 

vil undlade at stille op, da det 

ikke vil være foreneligt med 

deres arbejde, f.eks. i forhold 

til selvstændige eller forældre 

med et karriereforløb. 

 

Derfor foreslås et mindre 

honorar til formanden og at 

midlerne i stedet anvendes til 

fast sekretariatsbistand. 

IMAK Nej Det er tværtimod 

vurderingen, at den 

foreslåede honorering vil 

øge interessen for hvervet, 

herunder i forhold til 

mulighed for at anspore 

ressourcestærke 

forældremyndighedsinde-

havere til at varetage 

hvervet uden at opleve et 

økonomisk tab. 

 

Det skal desuden 

bemærkes, at forslaget 

som anført ovenfor under 

afsnit 5.3 allerede 

forudsætter en årlig 

bevilling til 

sekretariatsbistand. 

6.4 Forældrerådets årlige rapport 

bør offentliggøres.  

IMAK Ja Det er vigtigt at 

kendskabet til rådets 

arbejde og resultaterne 

heraf udbredes til 

offentligheden.  

7 Kommunen modtog 

høringsmaterialet den 18. maj 

2016 med høringsfrist den 23. 

juni, ligesom forslaget 

desværre ikke har været 

politisk behandlet. 

Qeqqata 

Kommunia 

Nej Bemærkningen 

foranlediger ingen 

bemærkninger.  

Kommunen har haft 

forslaget i høring i mere 

end 5 uger. 

7.1 Forslaget er forbundet med 

høje udgifter og der udtrykkes 

bekymring for, om disse midler 

vil blive tage fra andre tiltag på 

folkeskoleområdet.  

Qeqqata 

Kommunia 

Nej De til rådet budgetterede 

midler har til hensigt at 

sikre, at rådet kan løse 

opgaverne tilfredsstillende 

og effektivt.  

 

Det skal endvidere 

bemærkes, at finansiering 

af rådets virksomhed i 
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folkeskolelovens forstand 

vil være 

”udefrakommende”, idet 

midlerne vil blive anvist af 

Selvstyret på finansloven. 

Rådet vil således ikke 

blive omfattet af den 

gældende folkeskolelovs 

almindelige 

finansieringsbestemmelse, 

jf. dennes § 53, hvorefter 

alle udgifter til folkeskolen 

påhviler kommunerne.  

 

Derfor er der ikke 

grundlag for at anføre, at 

forslagets 

finansieringsgrundlag skal 

tages fra andre 

folkeskoleområder. 

7.2 De 2 skolebestyrelser i 

Kangaamiut og Sarfannguit har 

oplyst, at begge er positivt 

indstillede over for forslaget.  

Qeqqata 

Kommunia 

Nej Tilslutning til forslaget 

7.3 Der udtrykkes bekymring for, 

at forslaget på trods af gode 

intentioner ikke vil give det 

ønskede udbytte i forhold til 

udgifterne, idet midlerne vil 

blive taget fra andre områder af 

folkeskolen, således at 

eksisterende tiltag 

nedprioriteres. 

Qeqqata 

Kommunia 

Nej Som anført ovenfor 

omfattes rådets 

virksomhed ikke af den 

gældende 

folkeskolelovgivnings 

almindelige 

finansieringsgrundlag. 

Derfor er det ikke logisk at 

antage, at midlerne til 

rådet vil blive taget fra 

andre folkeskoleområder.  

7.4 Qeqqata Kommunias 

administration vurderer, at 

oprettelsen af et forældreråd vil 

være med til at sprede ansvaret 

for folkeskolen, uden at det 

Qeqqata 

Kommunia 

Nej Opmærksomheden skal 

henledes på det forhold, at 

de eksisterende lokale 

skolebestyrelser ikke i den 

forstand kan 
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nødvendigvis vil medføre den 

ønskede effekt. Dette 

begrundes i, at der allerede 

eksisterer skolebestyrelser på 

samtlige skoler, der allerede 

varetager specifikke 

ansvarsområder. Disse 

skolebestyrelser kunne i stedet 

adspørges, hvis man ønsker 

forældrenes holdninger, 

fremfor at oprette et nationalt 

forældreråd, der varetager 

forældrenes holdninger. 

sammenlignes med et 

nationalt forældreråd, hvis 

opgaver og ansvar er 

væsentligt anderledes og 

mere bredt favnende. De 

lokale skolebestyrelsers 

virksomhed begrænser sig 

i det hele i 

overensstemmelse med 

den kommunale inddeling. 

Endvidere knytter 

skolebestyrelsernes 

opgaver sig i al 

væsentlighed til forhold, 

der vedrører den konkrete 

skole, som den 

pågældende 

skolebestyrelse er 

tilknyttet. 

 

Det vil derfor ikke give 

mening at forudsætte, at de 

lokale skolebestyrelser 

skal kunne løfte de 

opgaver, som det ifølge 

forslaget påhviler det 

nationale forældreråd. 

 

Det er derfor 

målsætningen, at det 

nationale forældreråd med 

dets ressourcer og 

landsdækkende struktur vil 

få væsentligt mere tyngde i 

forhold til indflydelse og 

italesættelse af vigtige 

problemstillinger i relation 

til udvikling af folkeskolen 

ud fra et nationalt 

perspektiv.  
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8 SIK støtter forslaget. SIK Nej Tilslutning til forslaget 

9 Forslaget hilses velkomment 

som en officiel, struktureret og 

kvalificeret mulighed for at 

formidle forældrenes 

synspunkter til de 

skolepolitiske 

beslutningstagere. 

Kommune-

qarfik 

Sermersooq 

Nej Tilslutning til forslaget 

9.1 Der udtrykkes dog bekymring 

for, om skolebestyrelserne 

eventuelt kan føle sig 

desavoueret, ikke bare hvad 

angår indflydelse, men også 

økonomisk på grund af den 

store forskel i honorering. 

Kommune-

qarfik 

Sermersooq 

Nej Som anført ovenfor under 

kommentering af 

bemærkning nr. 7.4, er der 

ikke reale årsager til at 

drage sammenligninger 

mellem det landsdækkende 

forældreråd og de 

skolebestyrelser, som er 

tilknyttet den enkelte 

folkeskole. Endvidere skal 

det bemærkes, at 

spørgsmålet om 

honorering skal ses i 

forhold til karakteren og 

omfanget af de opgaver, 

som forældrerådet skal 

varetage, ligesom det 

forudsættes, at formandens 

funktion er en 

fuldtidsbeskæftigelse, som 

næppe muliggør 

bestridelse af andre hverv. 

10 Det er positivt, jf. § 1 og § 42a 

og b, at medlemmerne til rådet 

findes gennem valg med 2 

medlemmer fra hver kommune, 

således at det gøres muligt at 

indhente vinden og erfaringer 

fra hele landet i forhold til 

miljøer, der adskiller sig meget 

fra hinanden.  

Børnetals 

manden 

Nej Tilslutning til forslaget 
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10.1 

 

Bygdeskoler fungerer 

anderledes end byskoler og det 

vil være ønskværdigt at viden 

om dette medbringes i rådet, 

ved eventuelt at indsætte et 

bygdemedlem fra hver 

kommune i rådet.  

Børnetals-

manden 

Nej. Indledningsvis skal det 

bemærkes, at IMAK 

omvendt i sit høringssvar 

har anført, at bygdeskoler 

allerede er 

overrepræsenteret i rådet. 

Det er derfor vurderingen, 

at den i forslaget med 

kommunerne fastsatte 

grænser afspejler en 

udmærket balance. Hertil 

kommer, at forslaget 

allerede muliggør, at der i 

hver kommune kan 

udpeges 1 medlem, som 

repræsenterer en 

bygdeskole. 

10.2 Der er tale om mange opgaver. 

Kunne det tænkes, at for 

mange opgaver vil påvirke 

kvaliteten af forældrenes syn 

på vigtige spørgsmål og 

anbefalinger hertil? Det vil 

være positivt med ét 

fokusområde for rådets 

arbejde, som f.eks. 

anbefalinger til styrkelse af 

kvaliteten af folkeskolen. 

Børnetals-

manden 

Nej Det skal hertil bemærkes, 

at opgavemængden skal 

sammenholdes med de 

ressourcer, som rådet råder 

over med både en 

fuldtidsansat formand samt 

et sekretariat. Endvidere 

skal det bemærkes, at 

forslaget angiver 5 

konkrete opgaver, jf. 

forslagets § 42a, stk. 2, 

ligesom det er et fælles 

omdrejningspunktfor alle 5 

opgaver, at de alle relaterer 

sig til spørgsmålet om at 

højne kvaliteten af 

folkeskolen. Derfor 

vurderes det, at omfanget 

af opgaver i det hele er 

afstemt med de til rådet 

afsatte ressourcer.   

10.3 Det bør ikke være en hindring i 

forhold til at opstille til rådet, 

Børnetals- 

manden 

Nej De omhandlede 

bestemmelser er afgørende 
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at man er ansat i 

skoleforvaltninger eller 

interesseorganisationer, som 

beskæftiger sig med børn. 

i forhold til at sikre rådet 

den for rådet helt centrale 

uafhængighed og 

upartiskhed i forhold til 

rådets virksomhed. Denne 

uafhængighed og dermed 

troværdighed kan 

beklikkes, hvis 

medlemmet samtidig er 

tilknyttet en instans, som 

har særlige interesser på 

området. Det er samtidigt 

vigtigt at påpege, at rådets 

medlemmer vælges i kraft 

af deres viden og erfaring i 

egenskab af at være 

”forældre”. Det er netop 

dette, der skal bibringe 

rådets dets særlige kvalitet, 

ligesom det er selve 

grundlaget for rådets 

etablering at sikre et fælles 

talerør for forældre m.m. 

10.4 Under konsekvensberegninger 

bør der også være et punkt om 

”konsekvenser for børn og 

unge”. 

Børnetals-

manden 

Nej Dette vil forudsætte en 

generel ændring af 

Selvstyrets retningslinjer 

for regeludarbejdelse. 

10.5 Børnetalsmanden støtter op 

om, at der nedsættes et 

nationalt forældreråd for 

folkeskolen. Det er vigtigt, at 

børn og unges nærmeste – 

forældre eller andre 

omsorgsgivere – får et fælles 

talerør og samtidig mulighed 

for at påvirke børn og unges 

skolegang og herved 

efterfølgende uddannelse. 

Børnetals- 

manden 

Nej Tilslutning til forslaget 
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Derudover er der modtaget høringssvar fra Departementet for Erhverv, Arbejdsmarked og Handel 

samt Departementet for Familie, Ligestilling, Sociale Anliggender og Justitsvæsen, som ikke havde 

bemærkninger til forslaget. 


